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HÚSVÉT V.  VASÁRNAPJA                       B év                           1-4 oldal 

 

 

Olv.: ApCsel 9,26-31 – 1Jn 3,18-24 – Jn 15,1-8 

Jézus az igazi szőlőtő 

 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

 

Szentmise bevezetése 

 

Kedves Testvérek! Bátorítás, vigasztalás! Talán azt is mondhatom, örömünkre szolgál, hogy 
szélesre tártuk az ajtót, mindenki bejöhet és részt vehet ezen a szent találkozáson, ebben a 
szent liturgiában. Jézus Krisztus az ő éltető Testét kínálja föl nekünk és élete példáját, a 
követésére hív! Milyen vidáman énekeltük: 
 

A Föld végső határáig hirdessük az örömhírt! 

 

Az elmúlt héten kaptunk egy kemény megállapítást, sajnos igaz: A kereszténység miért nem 
változtatta meg a világot? Miért jutott oda Európa, ahol van? Igen, valami igazság lehet 
ebben. Krisztus bennünk él, ez igazság, de mi mit teszünk azért, hogy a bennünk élő Krisztus 
átalakítsa az életünket? Az már a mi feladatunk! Ha a mi életünk átalakul, akkor a világ is 
átalakul. Talán vigasztalásunkra lehetne, nem fölmentés, Heinrich Böll üzeni nekünk: 
 

A legrosszabb keresztény világot is jobban szeretem, 
mint az istennélküli világot! 

 

Belső átalakulásunktól függ a világ sorsa, a világ jövője. Vizsgáljuk meg lelkiismeretünket, 
bánjuk meg bűneinket, hogy méltóképpen ünnepelhessük az Úr szent titkait! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Ez az idei nagyböjt és az idei húsvét nagyon nehéz feladat elé állított 
bennünket. Mindig is tudtuk, hogy elhívott bennünket Jézus Krisztus az ő követésére. Mindig 
is tudtuk, hogy a hivatásunk, – talán így is mondhatnám – keresztény életprogramunk a 
Krisztussal való egységünk megteremtése és mindaz a lelki ajándék, ami ebből a lelki 
egységből születik. Nem véletlenül mondtam ezt a szót, hogy terem.  
 

Az egységet a mai vasárnap üzenete egy biológiai egységként értelmezi, létegységről van szó, 
a szőlőtő és a szőlővesszők egységéről. Jézus Krisztus bízik bennünk, hogy mi a 
küldetésünket tudjuk teljesíteni, mert egységre jutunk Vele, a szőlőtőn ismerjük meg az 
életünk értelmét. A szőlőveszők csak akkor tudnak termést hozni, ha a szőlőtőn maradnak! Ha 
nem maradnak a szőlőtőn, akkor elpusztulnak.  
 

Tehát mi az élet továbbadására nyertünk küldetést! 

 

Ebben az idei esztendőben Európa nehéz helyzetbe jutott és ha az elmúlt hetek történéseit 
követtük, akkor különösképpen is átérezhetjük, hogy bizony a keresztény Európa jutott oda, 
ahol van. Manapság a keresztény Európa jövőjéről nagyon homályos képünk van. A mai 
vasárnapon és a következő vasárnapon, ezen a két vasárnapon befejeződik a nagyböjti és a 
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húsvéti idő. Ez az időszak volt az, amikor tisztázhatták a keresztények, hogy mit jelent a 
küldetésük? Mi az ő feladatuk ebben a világban? 

 

Ezzel kapcsolatban kaptuk azt a kemény kritikát, amit a szentmise bevezetőjében említettem: 
Ti keresztények, miért nem változtattátok meg Európát? Miért nem keresztény ez az Európa? 
Hiszen a kereszténységben született, a kereszténységben élte az évszázadokat! Mára, a mi 
életünk szakaszában és az előző egy-két évszázadban már fenyegetően tapasztaltuk, hogy 
bajban van Európa jövője és ez függvénye a kereszténységnek. 
 

Az emberi élet programja 

a Jézussal való egység megteremtése! 

 

Ebből az egységből bontakozik ki a mi küldetésünk. Le kell hajtani a fejünket, mert mi is okai 
vagyunk annak, hogy ide jutottunk! Azt mondottam, hogy ez az egység Istennel létegység! Ha 

ez az egység megbomlik, ha nem élő egységben vagyunk mi hívek, hívő emberek az Istennel, 
akkor nem tudjuk teljesíteni a küldetésünket. Hallottuk: Ha Bennem maradtok és Én 
tibennetek, akkor bő termést hoztok! 

 

Ha nem, akkor mindennek vége. Mi mégis most húsvét V. vasárnapján és majd a VI. 
vasárnapon is a reményben ünnepelünk. Aztán az Egyház éves liturgiájában megyünk tovább. 
Ez a nagyon sajátos szakasz, nagyböjt és húsvét időszaka mögöttünk lesz. A kérdés az, hogy 
valóban gazdagabbak lettünk-e? Fölkészültünk-e a világ megváltoztatására? 

 

Ehhez isteni Erőre van szükség! A gondolkodó emberek azt mondják, hogy az emberi élet 
egészen sajátos hierarchia szerint épül fel – akár így is mondhatnám – szent hierarchia szerint. 

Az emberi élet az az egység, amit a szőlőtő és a szőlővessző kapcsolata fejez ki. Azt jelenti, 
hogy Isten úgy gondolta el az életünket, - ez a szent hierarchia – hogy mi Vele 

összetartozunk! Isten a teremtésben beavatott minket az ő szeretete titkába!  
 

A megváltás révén, Jézus Krisztus életáldozata révén Isten a segítségünkre sietett, hogy 

Jézus élete példájából és életáldozatából valóban új életre szülessünk! Akiket annyira 

szeretnek, azokért az életét is odaadja az Isten Fia, Jézus Krisztus. Nem lehet egyszerűen 
elmenni e mellett a tény mellett. Ez a szent hierarchia azt is jelenti a mindennapok nyelvén, 
hogy az ember él és éltet! Ez is hierarchia! Az ember él és éltet!  
 

Nem elegendő azt mondani, hogy vagyok, hogy élek. Én azért vagyok, mert valakik akarták, 
hogy legyek! Isten öröktől fogva akarta az ember életét! A teremtés misztériuma ezt jelenti. 
Vannak szüleink, akik akarták, hogy legyünk. Ezzel nem fejeződik be az életünk. Ez a 
bizonyos létezés azt jelenti, hogy valakinek köszönöm a létemet. A hierarchia azt jelenti a 
továbbiakban, hogy éltet az ember! Nem elegendő megállni ott, hogy élek! 
 

Milyen ijesztő, a mai világ belekiáltotta az emberek mindennapjaiba: ne szülessen ember. 
Veszélyt jelent a megszületendő, vagy a megszületett ember. A hierarchia ezzel megtörik. Az 
ember él és éltet. Ha ezt az igazságot megragadjuk, akkor ez azt jelenti, hogy az ember 
tevékenységének az Ura Jézus Krisztus! A mindennapok nyelvére lefordítva ez azt jelenti, 
hogy a Jézussal való kapcsolatunktól függ, hogy milyen tetteink vannak. 
 

Csupán természetes cselekedeteink vannak, vagy természetfölötti cselekedeteink is vannak? 
A természetes cselekedetek azt jelentik, hogy az ember egyszerűen tudomásul veszi, hogy 
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van. Ez még nem változtatja meg a világot. Ez az ember, aki csak ezt a megállapítást teszi, ez 
az ember nem foglalkozik azzal, hogy éltessen. 
 

Akinek természetfölötti cselekedetei vannak, az tovább viszi az életet, éltet! Ez az éltetés a 
természetfölötti tetteink által történik. Ha ezek nincsenek, akkor a világ ott tart, ahol jelenleg. 
Mik ezek a természetfölötti tettek? Két fogalmat kell elrejteni a szívünkben, amiket ismerünk. 
Nem biztos, hogy egyszer is igazából átgondoltuk. Az egyik a hit, a másik a szeretet! 

 

Tudjuk, hogy mi a hit? A hit bizalom a másik emberben! A hit a bizalom jegyében a másik 
embert beengedi az életébe. A hit azt jelenti, hogy akit beengedek az életembe, azért hajlandó 
vagyok áldozatra. Ezáltal lesz a hitben találkozásunk egymással. Akinek a hite nem ezt 
jelenti, az nem hit. Mekkora kockázat, mekkora bizalom az, hogy találkozunk egy emberrel, 

semmit nem tudunk róla és felé fordulunk, beengedjük az életünkbe! Aztán készek vagyunk 
érte áldozatokra is. Az ember él  és ezáltal a cselekedetek által, a hit által éltet! 
 

A másik a szeretet! Igazából a hit és a szeretet egy és ugyanaz. A szeretet azt jelenti, hogy az 

ember jobban szereti azt a másik embert önmagánál! Ezt a szempontot nagyon hangsúlyoztam 
a nagyböjt során. Különben szó se lehet, hogy kockáztatok egy másik emberért, hogy 
életközösséget vállalok vele, hogy áldozatot hozok érte. A szeretet ezt jelenti! Ez az életünk 
természetfölötti vetülete. Ezek nélkül nincs keresztény élet! 
 

Ezért a keresztény magatartás csúcsteljesítménye a szeretet! Akikhez így fordulok hitben és 
szeretetben: ez a legtöbb, amit ember a másik embernek adhat! Ezt az Istentől tanuljuk, aki 
belevont az ő életébe bennünket, mert szereti az embert. Ezt Jézustól tanuljuk, aki 
sorsközösséget vállalt velünk és szeret önmagánál jobban minket. Jézus az életét is odaadta! 

 

Ma anyák napját ünnepeljük! Ezt a szentmisét az édesanyákért ajánljuk fel – kis 

megszorítást teszek – a keresztény édesanyákért, mert a keresztény édesanyák egészen sajátos 
hivatása a hitben és a szeretetben bontakozik ki mindezeknek az értékeknek jegyében. A mai 
vasárnap az ember élethivatását, életprogramját jeleníti meg a számunkra! Jézus az élet 
forrása! Jézus a cselekedeteink Ura! „Benne élünk, mozgunk és vagyunk!” 

 

A világ, ha kereszténytelen lett, ez azért van, mert a mi életünk éppen olyan természetes 
mederben csordogál, mint azoknak az élete, akiknek nincsenek természetfölötti cselekedeteik. 
Ebben az esetben nekünk sincsenek, hiába mondjuk, hogy hiszek, hiába mondjuk, hogy 
szeretek. A hitnek és a szeretetnek az emberi találkozásokban ez a dimenziója, hogy olyan 
cselekedetek sorozatáról van szó, amikor az ember mindent egy lapra tesz fel! 

 

Emberi kapcsolatokat másképpen nem lehet élni, csak ebben a bizalomban, ebben a 
kockázatvállalásban, ebben a nagylelkűségben, ebben az áldozatkészségben. Ez a keresztény 
magatartásunk csúcsteljesítménye! Ez hiányzik a mindennapokból! Ma ezt a csodálatos 
életképet kapjuk ajándékképpen:  
 

Én vagyok a szőlőtő, ti vagytok a szőlővessző! 

Ha Bennem maradtok, akkor bő termést hoztok! 

 

Ha nem, akkor, mint a szőlőtőről lemetszett szőlővesszők, terméketlenek maradtok! Csak 
természetes emberi életet éltek, amelyben az ember elsősorban csak magára gondol. Mond 
ilyent, hogy hiszek Benne. Mond ilyent, hogy szeretlek. Ezeknek a szavaknak istenkapcsolat 

nélkül nincs értelmük! Ezeket gondoljuk újra, ha felelősséget érzünk az életért, amely szent! 
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Az életnek szent hierarchiája van! Felelősséget érzünk a világért! A világot Isten szereti! 
Felelősséget akarunk érezni az emberért! Az embert az Isten szereti! Ha mi az Istennel olyan 

igazi egységben vagyunk, mint ahogy a szőlőtővel a szőlővessző, akkor természetfölötti 
tetteink lesznek! Ezek a cselekedetek megváltoztatják az egyéni életünket, a családjaink 
életét, a közösségek életét, az egész világ sorsát!  

 

Csodálatos program Isten szövetségeseiként, sőt Isten fiaiként cselekedni! Ilyen 
küldetésünk van! Nem hiába születtünk! Nagy a lehetőségünk Isten Szemében! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 
Kedves Testvérek! Az egység szent! Az egység azt jelenti, hogy akik egységet alkotnak, azok 
egymásért élnek és egymásból élnek! Ez a keresztény magatartás központi eseménye! Ebben 
az egységben születik az új világ és ebben az egységben bontakozik ki! Most, amikor az Úr 
imádságát imádkozzuk, akkor ennek a megvalósulását kérjük az Istentől!            Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 
Kedves Testvérek! Mi keresztények egészen más koordináta-rendszerben élünk, mint azok, 
akik távol vannak a keresztény értékektől, a keresztény közösségtől. Ha az embernek csak 
természetes cselekedetei vannak, – azok is nagyon fontosak lehetnek, sőt kellenek is – ha a 

természetfölötti tettek hiányoznak a világból, akkor a természetes tettek is aláhullnak.  
 

Akkor már azokra sem lehet igazából számítani, mert hiányzik a megváltott világból egy elem 
– a világ, ha tetszik, ha nem, megváltott – és ha ez hiányzik, abból jön létre a szekuláris világ, 
az istennélküli világ. Európa ezt vallotta magáról, hogy Isten nélkül akar élni. A kérdés csak 
az, hogy mi keresztények ezt egyszerűen tudomásul vesszük-e? 

 

Nem kell harcolni velük. A világ fegyverei az ő kezükben vannak. De a Lélek Ereje – ha 

igazán egységben vagyunk az Istennel - a mi oldalunkon van! A mai napon különösképpen is 
gondoljunk azokra a cselekedetekre, amik csak a hitben születhetnek meg, a szeretetre! Olyan 
szívesen emlegeti mindenki a szeretetet. A szeretet az egyirányú. 
 

A szeretet nem a viszonzás jegyében történik. Ez a keresztény szeretet, amit Isten 
nyilatkoztatott ki, amit Jézus Krisztus hozott el közénk. Vagy ebből a kockázatból élünk, 
ebből a nagylelkűségből, ebből az áldozatkészségből élünk, vagy tudomásul vesszük azt, hogy 
egymás hadállásait lessük és ha sikerült jól leselkednünk, akkor az átejtés is erénynek tűnhet. 
 

Mindenesetre a keresztény világnak a koordináta-rendszere, az eszmerendszere szent! A 

Jóisten segítsen bennünket, hogy ezt értsük meg. Nem könnyű, de egyedül így szabad és így 
érdemes élni! Ha ez nem sikerül, akkor oda jutunk, ahol vagyunk. Csak panaszkodunk, 
jajgatunk és ettől nem változik semmi. De minden a mi döntésünkön múlik! 
 

A Testvéreknek szeretném még azt mondani, hogy május a Szűzanya hónapja! Májusban 
megkülönböztetett szeretettel imádkozzuk a szentolvasót az esti szentmise előtt! A szentmise 
után elimádkozzuk a Lorettói litániát, a Szűzanya közbenjárását kérjük! Mi magyarok okkal 
és joggal tehetjük, hiszen a mi Pátrónánk, Neki ajánlott fel bennünket Szent István király. 
Éljünk a Szűzanya oltalmából és közbenjáró segítségével!                                
 


